
Stylové skákání
Mezi nejoblíbenûj‰í jezdecké disciplíny na

svûtû i v âeské republice patfií parkurové
jeÏdûní, takÏe téma mûsíce zaãneme právû
u nûj. A rovnou si pfiiznejme – kam nás, ale-
spoÀ v âechách, dne‰ní sport a jeho systém
tlaãí? Startovní pole naditá k prasknutí, vût‰ina
soutûÏí jeÏdûn˘ch na ãas (ne nadarmo jsou
slangovû naz˘vány honiãkami), závodûní
amatérÛ s profesionály, dûtí s dospûl˘mi, no
uznejte, zb˘vá je‰tû vÛbec prostor na stylové
jeÏdûní? Co v‰echno musí dnes jezdec uãinit,

aby v konkurenci stovky startujících dosáhl
nejlep‰ího v˘sledku? „Jezdec by se mûl
nejdfiíve nauãit na koni správnû sedût, aby
mohl korektnû reagovat za kaÏdé situace,“
sl˘cháváme od trenérÛ. A teprve poté by snad
mohl pfiem˘‰let o úãasti na závodech…

Začínající jezdci a styl?Rozhodně!
„SoutûÏe na styl doporuãuji hlavnû mlad˘m

jezdcÛm,myslím si, Ïe pro jejich dal‰í jezdeck˘
v˘voj mají velk˘ v˘znam,“ schvaluje úãast

v tûchto ne pfiíli‰ ãasto vypisovan˘ch a ne pfiíli‰
oblíben˘ch soutûÏích Jifií Pecháãek, trenér
Sportovního centra mládeÏe. „Ze stylov˘ch
soutûÏí, jako je tfieba i seriál Kritériummlad˘ch
koní, vím, Ïe tfieba i nestyloví jezdci se v nich
snaÏí jezdit co nejpûknûji.“ V dal‰í odpovûdi
v‰ak naráÏí na jeden z nejvût‰ích problémÛ:
„Ne, rozhodovat bych je nechtûl.“ NejenÏe
jsou totiÏ takové soutûÏe neoblíbeny u jezdcÛ
ãi jejich trenérÛ a rodiãÛ, jsou nevdûãné také
z pohledu rozhodãích. Rozhodãí udûluje
známky vefiejnû a velmi lehce si tak vytvofií
fiadu nepfiátel. AngaÏovat takového roz-
hodãího b˘vá velmi sloÏité. Dostáváme se tak
k potfiebû kvalifikovan˘ch rozhodãích. „Zatím
se nevytvofiila Ïádná speciální kategorie sty-
lov˘ch rozhodãích. Ov‰em kdyby oblasti cítily
potfiebu speciálního vzdûlávání tûchto roz-
hodãích, urãitû jsme schopni ‰kolení zrealizo-
vat,“ odpovídá na ná‰ dotaz Mgr. Jaroslav
Sedláãek odpovûdn˘ za vzdûlávání v rámci
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SoutûÏíme, ale stylovû
Budete s námi jistě souhlasit, když jezdectví označíme jako
stylovou záležitost. Jízda na koni musí okouzlovat svojí ele-
gancí, lehkostí a souhrou, ať už se jedná o jakoukoliv disci-
plínu, o ježdění na jízdárně, v terénu či na závodech.
Zastavme se tedy dnes u soutěží, které by měly styl jezdce,
koně nebo dvojice prověřovat.

Téma o stylu asi nemůže uvést jiná fotografie než Marcuse Ehninga, jezdce považo-
vaného za nejstylovějšího. „Ano, je příkladem typického ‚stylaře‘. Na koni jako byl
For Pleasure, který minimálně používal práci hřbetu a krku, i na stylovém Plotovi
Blue (foto) výborně vypadá, neboť se dokáže koni přizpůsobit. Ale nejenom vypadá
- dosahuje s nimi i výborných výsledků, což svědčí o kvalitní souhře, připravenosti,
citu pro rytmus a vůbec citu,“ podává ucelený výklad A. Starosta.


